



# 松夏学中文

LOVE LEARNING CHINESE

# 小学用书

Specially designed for primary school

第三册 Volume 3

章悦华 钟茸 张觅彦 主编

徐婧 插图

Compiled by Dr. Susan Zhang

Lisa Zhong

Miyan Zhang

Illustrated by Cookie Xu



《我爱学中文》的编写原则是行为情境教学法(TPRS),这一教学法遵循外语学习的基本规律,在教学中引进了个性化的故事,以及以此为背景展开的各种生动有趣的情境。学生在自由而愉快的学习环境中,不仅学习和掌握了基本词汇,还能真正发展他们的实际语言交际能力。TPRS是已被实践证明的、行之有效的第二语言习得方法,现国内外多所国际学校将其应用于汉语教学。《我爱学中文》(小学用书)共分4册,每册约100课时,专门针对小学运用TPRS进行中文教学而设计。教材全面覆盖了听、说、读、写四项最基本的语言技能,从学习的起始阶段就循序渐进地引入了汉字的辨认与书写训练。

### 我爱学中文・小学用书系列:

我爱学中文·小学用书(第一册)

我爱学中文・小学用书(第二册)

我爱学中文・小学用书(第三册)

我爱学中文・小学用书(第四册)

我爱学中文·小学用书(教师用书)







# 验急学中文

# 小学用书

# I Love Learning Chinese

——Specially designed for primary school

第三册

Volume III

章悦华 钟茸 张觅彦 主编

徐婧 插图

Compiled by Dr. Susan Zhang

Lisa Zhong

Miyan Zhang

Illustrated by Cookie Xu



#### 图书在版编目(CIP)数据

我爱学中文·小学用书(第三册)/章悦华,钟茸,张觅彦主编. 一北京:北京大学出版社, 2008.9

(北大版少儿汉语教材)

ISBN 978-7-301-14128-1

I. 我··· Ⅱ. ①章··· ②钟··· ③张··· Ⅲ. 汉语-对外汉语教学-教材 Ⅳ. H195.4

书 名: 我爱学中文·小学用书(第三册)

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2008)第 117647 号

著作责任者:章悦华 钟 茸 张觅彦 主编

插图:徐婧

标准书号: ISBN 978-7-301-14128-1/H·2046

出版发行:北京大学出版社

地 址:北京市海淀区成府路 205 号 100871

型: http://www.pup.en

电子信箱: zpup@pup.pku.edu.cn

电 话: 邮购部 62752015 发行部 62750672 编辑部 62752028 出版部 62754962

印刷者:北京大学印刷厂

889 毫米×1194 毫米 16 开本 9 印张 130 千字 2008 年 9 月第 1 版 2008 年 9 月第 1 次印刷

印 数: 0001~3000 册

定 价: 68.00 元(含一张 CD)

未经许可,不得以任何方式复制或抄袭本书之部分或全部内容。

版权所有,侵权必究

举报电话: 62752024 电子信箱: fd@pup.pku.edu.cn

TPR Storytelling has been shown to be a powerful way of teaching fluency in a second language. It is based on recent language acquisition theory. TPRS is now used around the world by thousands of teachers.

**Blaine Ray** 

#### Introduction

Total Physical Response Storytelling is a method that was developed by Mr. Blaine Ray in 1990 based on the theory and practice of James Asher, who had earlier developed Total Physical Response as a method of foreign language instruction.

TPR Storytelling is a method for teaching foreign languages that has proven to be profoundly successful with students of all ages and all abilities. The pedagogical underpinnings of the method are mastery learning applied to the principles of foreign/second language acquisition. The fundamentals of the language are developed while teaching vocabulary and structures in student-centered and personalized stories.

TPRS is changing the way teachers and students view their language classes. Through TPRS, teachers find that they can teach a wide range of students in a relaxed learning environment to comprehend, speak, read, and write in a foreign/second language within a shorter period of time than through more traditional methods. Grammatical accuracy is developed through meaningful, natural language learning activities.

Some of the major characteristics of TPRS:

- ◆ Target language is spoken 95% of the class time even in beginning level classes;
- ◆ Comprehensible input of the target language is provided for the students repeatedly and in a variety of ways;

- ◆ It introduces the vocabulary through a variety of categories, providing students with the tools they need to communicate in a very early stage;
- ◆ Complicated sentence structures are introduced very early on;
- ◆It accommodates a variety of learning styles;
- ◆ It lends itself well to differentiated instruction practices;
- ◆ Students' mastery of communication skills is palpable very early in the learning process.

This series of textbooks consists of four books, which are specially designed for Chinese language classes where Total Physical Response Storytelling method is used. The books can be used for elementary students. The focus should be on the learner's mastery of basic communication skills. The four language skills-listening, speaking, reading, and writing are all reinforced through the story telling activities. The written form of the Chinese language is also introduced at an early stage but according to the natural development of the learning process, from simple to complex.

Most frequently-used words and phrases have been identified as target phrases to use as the focus of learning. They are presented in the format of mini-stories and can be used in students' personalized stories to reinforce the language skills in a variety of ways. The context of the story makes the mastery of the language much easier. This specially-designed language environment provides students with exciting and non-threatening learning opportunities.

Each book in the series will take approximately 120-140 class hours of instructional time assuming each class is 40 minutes. Of course, how much

time should be the best for a particular group of students should depend on how the book is used and on the ability of a particular group of students. To accompany this series, there will be a series of teachers' reference books, which will include guidelines for using the books effectively and suggestions of learning activities.

# 前言

行为情境教学法 (Total Physical Response Storytelling),简称 TPRS, 是 Blaine Ray 先生于 1990 年在 James Asher 博士的理论和实践的基础上开创的一种教学方法。 在这之前,许多外语教师已将 James Asher 博士的 TPRS 运用于外语教学中。

TPRS 遵循外语学习的基本规律,在教学中引进了个性化的故事,及以此为背景展开的各种生动有趣的情境;学生在自由而愉快的学习环境中,不仅学习和掌握了外文词汇,还能真正发展他们的实际语言交际能力。

在我们第二语言(中文)的教学实践中,老师们发现运用 TPRS 能在很短的时间内,帮助学生积累和发展大量实用的会话语言,并在此基础上提高学生对中文的理解和阅读技能。相对传统的死记硬背和题海战术,TPRS 方法更卓有成效;同时更主要的是,在以故事为基础而营造起的轻松的教学情境中,学生学习中文的兴趣也得到了很大的提高和增强。

TPRS 教学方法具有以下一些主要特征:

- 1. 即便在起始班,运用中文进行教学(对话)的时间就可以达到95%以上:
- 2. 通过不断重复演练及各种途径的教学,帮助学生理解关键词汇和句型;
- 3. 以多样的教学方法引入词汇和短语,帮助学生尽快掌握一些最

基本的交流技巧:

- 4. 较早地将复杂的句型结构引入课堂;
- 5. 尽可能调动起学生的各种感官,来参与学习;
- 6. 面向全体学生,因材施教;
- 7. 学生在初期的语言学习过程中,通过短期训练,即可掌握基本的交流技巧。

在日常教学中,TPRS要求把日常生活中使用频率很高的关键词汇以很高的频率重复出现在句型和故事中,并通过在学生自编故事中的运用,不断巩固和强化,以达到熟练掌握的程度。这种自编故事、创设情境的独特教学方法,使学生真正参与到了语言学习过程中,成为语言学习的主人。

此套教材共分 4 册。以每课时为 40 分钟计算,每册约需 120~140 课时。此教材是专门针对小学运用 TPRS 进行中文为第二语言或外语教学而设计编写的。教材全面覆盖了听、说、读、写四项最基本的语言技能,同时从学生学习的起始阶段就循序渐进地引入了汉字的书写。

即将出版的配套教师用书,对本教材的使用和活动提供了一些教学建议。

## Authors' acknowledgments

We are grateful to many teachers at Shanghai American School and other friends who have helped us in the process of making the book ready for publication:

We want to thank all the SAS Chinese teachers on both Puxi and Pudong campuses for their encouragement and support. Especially, we want to thank those who are directly involved in the preparation for publication of the book:

- Ms. Sindy Shen, SAS Chinese teacher, who helped with the typing of the draft book.
- Mr. Marshall Shen, SAS Puxi middle school Chinese teacher, who helped with the writing of the Chinese version of introduction and authors' acknowledgement.
- Ms. Cookie Xu who helped in the design and production of the pictures for the stories.
- Our family members who have always supported and encouraged us to pursue our goal to create exciting teaching materials for our students. Dr. David Surowski, Yuehua Zhang's husband who served as our official English-version editor.

Without all the support we have received from our colleagues, friends and our families, it would have been impossible to bring this book to its present stage.

### 致谢

我们要感谢上海美国学校的老师们及朋友们对此书顺利出版所做的努力,尤其是以下这些直接参与此书编辑的老师们:

- 感谢上海美国学校中文部中文老师沈娴婷编辑、校对此书的中文部分和参加编写练习;
- 感谢上海美国学校浦西中学部中文老师沈俊先生帮助撰写中文前言;
- 感谢徐婧老师为本教材设计并制作插图。

另外,还要向给予我们大力支持和鼓励的家人表示衷心的感谢。同时要特别感谢参与英文部分校对的章悦华博士的先生 David Surowski博士,是他抽出自己宝贵的时间,齐心合力,无私奉献,才有了这套教材的顺利出版。

特此鸣谢!

# 目录

#### 第一单元 生日礼物

#### **Chapter I Birthday Present**

Mini Story 1.1 Carol 的生日礼物 Carol's Birthday Present / 2

Mini Story 1.2 时髦的运动鞋 Fashionable Sports Shoes / 7

Mini Story 1.3 最酷的太阳镜 The Coolest Sunglasses / 12

Mini Story 1.4 Debbie 的高跟鞋 Debbie's High Heels / 18

Mini Story 1.5 万圣节 Halloween / 24

Chapter Story Jessica 的新皮 Jessica's New Skin / 29

#### 第二单元 你假期做什么?

#### Chapter ${\rm II}$ What Do You Do in Holidays?

Mini Story 2.1 熊猫眼镜店 Panda Optical Shop / 44

Mini Story 2.2 去火星还是去水星 Go to Mars or Mercury / 50

Mini Story 2.3 Jenaro 的新朋友 Jenaro's New Friend / 55

Mini Story 2.4 Marie 去滑雪 Marie Went to Ski / 60

Mini Story 2.5 Jon 和他的热带鱼 Jon and His Tropical Fish / 66

Chapter Story 最可怕的鲨鱼 The Scariest Shark / 72

#### 第三单元 你喜欢你的工作吗?

### **Chapter III Do You Like Your Job?**

Mini Story 3.1 小狗和理发师 Puppies and Barber / 86

Mini Story 3.2 家庭主妇最忙 Housewives Peak / 92

Mini Story 3.3 换工作(一) Change Jobs (I) / 97

Mini Story 3.4 换工作(二) Change Jobs (II) / 102

Chapter Story 大熊逃跑了 The Big Bear Ran Away / 108

### Index

Chapter I / 123

Chapter II / 125

**Chapter III / 127** 

dì yī dān yuán

第一单元

Chapter I

shēng rì lǐ wù

生 日礼物

Birthday Present

第一单元 生日礼物 Chapter I Birthday Present

Mini Story 1.1

# de shēng rì lǐ wù Carol 的 生 日礼物 Carol's Birthday Present

#### **Target Phrases**

piào liang de

1. 漂 亮 的 beautiful, good looking

shēng rì lǐ wù

2. 生日礼物 birthday present

wán jù

3. 玩 具 toy

yì tiáo niú zăi duăn kù

4. 一条牛仔短裤 a pair of jeans shorts

tài pàng le

5. 太胖了 too fat

shāng xīn de kū le

6. 伤 心地哭了 cry sadly